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Onderwerp: reactie op “Agenda Duurzaamheid Zwolle”.

Geacht College,

Op 24 augustus 2015 is door de gemeenteraad de “Agenda Duurzaamheid Zwolle- op weg naar een
toekomstbestendig Zwolle” vastgesteld.
De Stichting Milieuraad Zwolle heeft vanzelfsprekend met belangstelling kennis genomen van deze
Agenda. Vanuit haar rol en taakopvatting heeft de werkgroep Milieuzorg van de Milieuraad natuurlijk
ook kritisch naar de Agenda gekeken. De opvattingen van de werkgroep zijn in het bestuur van de 
Milieuraad besproken. Het een en ander heeft geleid tot de opstelling van bijgaande reactie.
In onze reactie worden verschillende ambities en suggesties geformuleerd om in Zwolle verder te komen
met het thema Duurzaamheid.

Onze reactie is dan ook bedoeld om het beleid én de uitvoering daarvan een (positief bedoeld) duwtje in
de rug te geven.

Vanzelfsprekend zijn wij steeds bereid om met gemeentelijke vertegenwoordigers over onze reactie,
maar ook breder op het gebied van Duurzaamheid, te spreken, toelichtingen te geven danwel op een
andere wijze een bevorderende bijdrage te leveren.

Hoogachtend,
namens het bestuur van de Milieuraad Zwolle,
Hans de Graad, voorzitter

Bijlage:  Reactie op de inhoud van: “Agenda Duurzaamheid Zwolle”

Informant:  Sybald Noordam (werkgroep Milieuzorg); e: sybaldnoordam@gmail.com 
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Op 24 augustus 2015 heeft de gemeenteraad de Agenda 
Duurzaam Zwolle aangenomen.
Zwolle kan in de toekomst steeds meer zelf in haar 
eigen behoeften voorzien, dat is volgens het college van 
burgemeester en wethouders de ambitie van de Agenda 
duurzaamheid. In de agenda worden acties en de rol van 
de gemeente daarin benoemd om dit te bewerkstelligen.

Welke doelstellingen staan er feitelijk in de Agenda? 
Welke ambities en innovaties worden nagestreefd? 
Kreten als ‘meer’, ‘beter’ of ‘introduceren’ zeggen niet veel, 
werken niet erg motiverend en geven geen ijkpunten. 
Verplichte doelstellingen zoals Europese en Rijksnormen 
worden 1 op 1 overgenomen. De gemeente wil graag net 
iets boven landelijk gemiddelde staan. Dat is de manier 
van de gemeente om ‘bewust bezig te zijn’. Zo wil de 
gemeente zich profileren.

Wat wordt geleerd van de niet behaalde doelen van de 
eerste periode? Hoe wil de gemeente de doelstelling: 
“Ten opzichte van 1990 is in 2020 een reductie van 20% 
van de uitstoot van CO2 bereikt” waarmaken als blijkt dat 
in de eerste periode er nauwelijks vooruitgang is bereikt? 
Wat is het feitelijk verschil dat gemaakt moet worden ten 
opzichte van 1990? Zonder concreet plan is het verwach
tingsniveau niet hoog.
Het individu staat centraal. Zwolle wil een goede basis 
zijn voor ‘bewust bezig zijn’. In deze de Agenda wordt die 
basis niet voldoende geboden.

Beter benutten of preventie eerst?
Een onderwerp dat aanspreekt is ‘beter benutten’. 
Natuurlijk, een kans om (meer)waarde te creëren is in te 
zetten op ‘beter benutten’. Maar wanneer men eenmaal 
bij beter benutten is aangekomen, is de aandacht voor 
preventie en verspilling een gepasseerd station. Eerst 
aandacht voor preventie en daarna beter benutten. In 
de Agenda is dan ook geen aandacht voor preventie. Hoe 
wordt voorkomen dat een te veel aan producten, te veel 
aan energie en te veel aan CO2 in onze omgeving komt?
Volgens een artikel op website Nederlandse Overheid:
“Nederlandse consumenten gooien ieder jaar voor zo’n 
€2,5 miljard aan voedsel weg. Dat is ruim €150 per 
persoon. Ofwel zo’n 50 kilo. Producenten, tussenhandel, 
horeca en supermarkten verspillen nog eens zo’n €2,5 

miljard aan voedsel. Dit kost niet alleen geld, maar ook 
energie. En het levert extra uitstoot van het broeikasgas 
CO2 op bij transport en afvalverwerking.”
“Daarom wil de overheid de voedselverspilling eind 2015 
met 20% verminderd hebben. Hierbij spelen consumen
ten en het bedrijfsleven een grote rol. Als bedrijven en 
consumenten in de hele voedselketen samenwerken, kan 
dit doel worden gehaald”. 
“Consumenten kunnen bewuster omgaan met voedsel. 
Bedrijven kunnen bijvoorbeeld kleinere porties aanbie
den. Of betere verpakkingen gebruiken”.

Dit onderwerp komt niet terug op de agenda. Terwijl juist 
wel een doelstelling aanwezig is om de CO2 in te perken. 
Kijk naar de directe winst die te behalen valt bij minder 
verspillen. Bovendien wordt indirect bespaard op kosten 
terwijl men er doorgaans niet op hoeft in te leveren. 

Volgens de Agenda is in Zwolle als ‘stad van de smaak’ de 
aandacht voor smakelijke voeding meer aanwezig dan in 
andere steden.
Dat is prima, moeten we ook uitbouwen, maar geef daar
bij ook aan dat de stad van de smaak geen overschotten 
verspilt.

Ambities
Maak een ambitie van het inperken van verspillen. Geef de 
huidige status weer en ga samen met doelgroepen aan de 
slag om te bepalen waar we over 5 jaar willen staan. Maak 
de burgers bewust en geef in scholen aandacht over ‘te 
veel’. Kinderen gooien makkelijk weg en beseffen niet dat ze 
moeten veranderen om een duurzame toekomst te krijgen. 
Stimuleer innovaties op dit gebied. Beloon bedrijven die 
aantoonbaar minder overschotten hebben.
Als verspilling als onderwerp wordt opgepakt, komt beter 
benutten vervolgens aan bod. Kunnen wij over 5 jaar mid-
den in een circulaire economie staan?

Gebouwen
Met minder verspillen kan ook in de gebouwensector veel 
voordeel gehaald worden. Uit de Agenda Duurzaamheid:
“In de bestaande woningvoorraad van corporaties 
worden alle woningen verbeterd naar label B, of gaan 
minimaal 2 labelstappen vooruit. Samenwerking met 
woningcorporaties is hierin essentieel.“
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Welke ambitie schuilt hierin? Wat wordt hier bedoeld? 
Vanaf wanneer wordt gerekend? Vanaf de bouw van de 
woningen of vanaf 2015?
En waarom alleen de woningvoorraad van de corpora
ties? Wat is er mis mee om de particuliere woningen 
mee te nemen? Waarom staan kantoren hier niet bij? 
Hoe is het met de energielabel van kantoren gesteld? 
Leegstand is killing. Bepaal het huidige leegstandsni
veau en maak doelstellingen dit over 5 jaar te hebben 
gehalveerd. Ontwikkel initiatieven zodat leegstaande 
bedrijfsgebouwen  eventueel tijdelijk breder benut kun
nen worden en slecht geïsoleerde gebouwen verdwijnen. 
Gemeente, laat zien hoe je zelf omgaat met duurzaam
heid in eigen gebouwen!

Ambities
Ontwikkel doelstellingen dat er over 5 jaar geen woningen 
meer in Zwolle zijn onder energielabel B. Dat zet zoden aan 
de dijk.
Neem particulieren mee in een informatie-actie. Maak 
bewoners bewust van de situatie. Breng ze zover dat ze ini-
tiatief gaan nemen. Maak het aantrekkelijk om initiatieven 
te nemen. Woningen laten isoleren heeft een voordeel 
voor CO2 uitstoot, spaart (energie)kosten uit, verschaft 
werkgelegenheid. Hier valt dus zeer veel te winnen.

Vervoer
Benut openbaar vervoer meer. Waarom is openbaar ver
voer nog steeds voorzien van brandstofmotoren?
Binnenstad autoluw is goed. Veel mensen komen ech
ter van buitenaf en komen vaak met eigen vervoer. Hier 
moeten goede mogelijkheden voor geboden worden.

Ambitie
Maak openbaar vervoer goedkoper ten tijde van openings-
tijden winkels en grote drukte (piekuren) zodat er meer ge-
bruik van gemaakt wordt. Kunnen de stadsbussen in 2020 
op accu’s rijden? De rijdende eenheden komen telkens 
langs dezelfde punten. Accu’s wisselen kan snel gaan. Dus 
een lege accu is snel verwisseld. Leg initiatieven vast voor 
mensen die auto buiten de stad parkeren en naar binnen-
stad willen: parkeerkaart is vrijkaart voor openbaar vervoer 
of vrije fietsen. Creëer vervoer over water met energiezui-
nige vaartuigen, ontwikkel tegelijk werkgelegenheid.

Afval 
Preventie hoort voor beter benutten te gaan. Het zoveel 
mogelijk voorkomen van afval zou daarom eerste uit
gangspunt horen te zijn.
De Agenda voor doelstellingen afval is niet bijzonder. Er 
wordt in de agenda een initiatief genoemd in Assendorp 
en de binnenstad en er is een doelstelling dat 75% van 
het huishoudelijk afval wordt gescheiden. Dat is prima, 
maar wat wordt er vervolgens mee gedaan? Hoe gaan 
we verder? Willen wij over 5 jaar nog steeds 100 kg per 
persoon gescheiden hebben? Welk initiatief komt er als 
vervolg op omgekeerd inzamelen? We moeten verder, we 
moeten naar een circulaire economie. Zet hoogwaardig 
hergebruik van afvalstoffen hoog op de politieke agenda, 

maar ook hergebruik na hergebruik: maak de circulaire 
rond. Stimuleer meermalig hergebruik in plaats van 
eenmalig (dan gaat het alsnog de verbranding in). Wordt 
bij de milieustraat wel al het mogelijke gedaan om de 
aangeboden afvalstoffen te scheiden voor een hoogwaar
dig hergebruik? Kan daar het aandeel restafval kleiner?

Welke duurzaamheidsdoelstellingen zijn er voor zwerf
vuil? Dit onderwerp mist van alle kanten op de Agenda. 
Initiatieven voor zwerfvuil bij evenementen. Opruimen 
van vuil langs de wegen, in de watergangen.

Ambitie
Zet restafval over 5 jaar op 0. Maak evenementen over 5 
jaar zwerfvuil vrij. Durf ambities in te zetten. Alle zeilen 
bijzetten. Kinderen meer bewust maken over afval (zie ook 
onder ambities bij beter benutten). Kinderen weten vaak 
niet eens hoe afval gescheiden moet worden. 

 De gemeente zelf
Tot slot, kijkend naar de doelen die de gemeente zichzelf 
stelt: wat moeten de effecten worden van de gestelde 
doelen binnen de gemeentelijke organisatie in 2020? Is 
dit niet een beetje karig? Alleen voor de bedrijfsauto’s 
is een enigszins concreet doel gesteld. Hoe zit het met 
energiebeperkende maatregelen? Is de gemeente intus
sen al niet op meer fronten bezig? Welke doelstellingen 
bestaan binnen de organisatie om de C02 emissie te 
beperken?

Ambities
De gemeente heeft vast meer ambities dan dat ze hier laat 
zien. In hoeverre zijn  bijvoorbeeld aanbestedingsprojecten 
op de toekomst voorbereid? Zijn alle besteksartikelen al 
eens geüpdate of zijn deze veelal nog verouderd en werken 
ze soms in tegengestelde richtingen?

De gemeente is op veel fronten goed bezig, maar zonder 
concrete, meetbare ambities zal in 2020 nauwelijks ver
schil gemaakt worden.

Informant: Sybald Noordam (werkgroep Milieuzorg)
sybaldnoordam@gmail.com
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